

南華大學 112 學年度生死學系碩士班

生死教育與諮商組課程時序表

Nanhua University College of Humanities 112 Academic Year

Master Program in Department of Life-and-Death Studies Time Schedule of Class

112 學年度入學新生適用

本所研究生畢業時至少應修滿(graduation credit)40 學分，包括

專業必修 Required Course：9 學分

專業選修(Elective Course)：27 學分

論文(dissertation)：4 學分

學術倫理教育(academic research ethics education)：0 學分

112 年 03 月 08 日 111 學年度第 2 學期第 2 次系課程委員會議通過

112 年 03 月 27 日 111 學年度第 2 學期第 2 次院課程會議通過

112 年 4 月 12 日 111 學年度第 2 學期第 1 次校課程會議通過

112 年 04 月 13 日 111 學年度第 2 學期第 3 次系課程委員會議通過

112 年 05 月 01 日 111 學年度第 2 學期第 2 次院課程會議通過

112 年 5 月 25 日 111 學年度第 2 學期第 2 次校課程委員會議通過

	一年級		上學期		下學期		二年級		上學期		下學期		三年級		上學期		下學期		
	學分	時數	學分	時數	學分	時數	學分	時數	學分	時數	學分	時數	學分	時數	學分	時數	學分	時數	
專業必修	生死學基本問題討論 Fundamentals of Life-and-Death Studies		3	3															
	生死學英文名著選讀 Selected English Readings on Life-and-Death Literature				3	3													
	量化研究方法(三選一) Quantitative Research Method				3	3													
	質性研究方法(三選一) Qualitative Research Methods				3	3													
	人文學科研究方法(三選一) Research Methodology of Humanistic Studies		3	3															
專業選修	諮商心理師科目	諮商與心理治療理論專題研究(A) Seminar for the theory of Counseling & Psychotherapy	3	3			諮商實習(G) Practicum_in Counseling	3	3			駐地實習 (一)(I)Counseling Internship(I)	3	3					
		諮商專業倫理專題研究(B) The Thematic Studies of Counseling Professional Ethics	3	3			社會心理學專題(F1) The topic of social psychology	3	3			駐地實習 (二)(J)Counseling Internship(II)			3	3			
		變態心理學專題研究(C) Special Topics in Abnormal Psychology	3	3			人類行為與發展專題(F2) The Seminar of Human Behavior and Development			3	3								
		團體諮商與心理治療專題研究(D) Seminar for the theory and the techniques of group counseling			3	3	人格心理學專題(F3) Special topic of Personality Psychology			3	3								
		諮商與心理治療技術專題研究(E) Seminar on Counseling and Psychotherapy Skills			3	3	心理衛生專題研究 Special Topics on Mental Health	3	3										
		心理測驗與衡鑑專題研究(H) Seminar on psychological testing and assessment			3	3													
	心理諮商類	專業選修	敘事研究專題 Special topic of Narrative Research	3	3			遊戲治療理論與實務專題 Seminar of the theory & the practice of the play therapy	3	3			臨終關懷專題 Special Topic on Terminal Care	3	3				
			自我心理學專題 Seminar on Self Psychology	3	3			創造性夢工作專題 Special Topic of Creative Dream-Work			3	3	存在主義哲學 Existentialism	3	3				
			生死心理學專題 Seminar on Life and Death Psychology			3	3	正念減壓療法專題 Special Topic of MBSR-MBCT Course	3	3			死亡哲學專題研究 An Individual Studies on the Philosophy of Death	3	3				
			敘事治療專題 A Special Topic on Narrative Therapy			3	3	沙盤治療專題 Sandtray Therapy seminar			3	3	哲學諮商學專題 Topics of Philosophical Counseling			3	3		
			性與性別諮商專題研究 Seminar on Sex and gender counseling			3	3	心理劇與正念創造力專題 Special Topic of Psychodrama and Mindfulness-Creativity			3	3	超個人心理學專題 Special Topic on Transpersonal Psychology			3	3		
			家暴與強制諮商專題 Seminar on Domenstic violence and Mandated Counseling	3	3			悲傷輔導與表達性藝術治療 專題 The Seminar of the Grief Guidance and the Expressive Art Therapy	3	3			生死療癒專題 Special topic on healing in life-and death studies			3	3		
			正念學與禪修研究專題 Special Topic of Mindfulness Science and Study of Meditation			3	3	生死諮商專題 Special Topic on Life and Death Counseling			3	3	儒家意義治療學 專題 Special Topic on Path Sequence and Personality Perfection			3	3		

			家族治療研究 Family therapy research	3	3			危機處理研究 Crisis handling research		3	3	修證次第與人格 圓滿專題 Topics on Cultivation Stages and Consummation of Personality	3	3		
			心理腫瘤學研究 Psycho-oncology research			3	3	心理劇與失落療癒專題 The theory and practice of Psychodrama	3	3						
			催眠治療與神經語言程式學專題 Seminar on Hypnotherapy and Neuro- Linguistic Programming	3	3			心理劇理論與應用專題研究 Psychodrama on Theoretical and Applied Special Topics			3	3				
			佛教與心靈療癒專題 Special Topics on Buddhism and the Spiritual Healing			3	3	身體取向心理治療研究 Body Oriented Psychotherapy Research			3	3				
			身體思維與心靈成長專題 Special Topic on Body Mind and Spiritual Growth	3	3			敘事研究與生命統合專題 Special Topic on Narrative Research and Life Integration			3	3				
			中醫心理學專題 TCM Psychology			3	3	自然療法研究 Special Topic on Skills for Health and Wellness	3	3						
								存在心理分析專題 Special Topic on Existential - Psychological Analysis			3	3				
學 期 總 計																

課程說明：

1. 學生應依「南華大學人文學院生死學系碩士暨碩士在職專班研究生修業要點」與時序表完成畢業門檻。本系所屬碩士學制(生死學系碩士(專)班與哲學與生命教育碩士(專)班)所開設課程皆可採認為選修學分。

Students should complete their studies in accordance with the study regulations of the Institute of Master Program. Graduate courses offered by the student's chosen department may be accepted as elective credits of Master Program.

2. 依「南華大學學生選課須知」規定，日間部碩士班學生選修碩士在職專班課程，以每學期三門課或 9 學分為原則，並得採認為本組畢業學分。

According to school regulations, master students are allowed to select the courses of in-service master's program per semester as the upper limit, and in-service master students are allowed to select the classes of master program, either. These classes are accepted as elective credits of Master Program.

3. 學生修習本系碩士(專)班所開設「人文學科研究方法(3 學分)」皆得採認為本系所屬碩士學制必修學分「人文學科研究方法(3 學分)」。

The course "Research Method of Humanities" of Master of Arts in Life-and-Death Studies is accepted as elective credits of Master Program.

4. 報考諮商心理師必修課程：A-J (F1-F3 非必選)。

License Test courses of counseling psychologist：A-J (F1-F3 is elective courses)

5. 生死教育與諮商組(一般生及碩士在職專班)：專業選修至少 9 學分(其餘可跨組修課)。

Students in this group need to take at least 9 credits of elective subjects in this group.

6. 諮商組同學畢業前發表一篇小論文，研討會(壁報或研討會論文)、期刊論文，第一作者一篇或第二作者兩篇。

Students in this group have to publish a poster or seminar paper, journal paper, with one first author or two second author before graduation.

7. 本組學生須下修：大學部心理學 3 學分、心理輔導與諮商 3 學分、諮商技術 2 學分、心理教育及統計或社會統計(3 學分)。上述四門下修課程須於碩一修畢為原則。

Students must take "Psychology(3)," Guidance and Counseling(3)," Counseling Skills(2)," and "Psychological Education and Statistics(3)" before the second year of the Master's.

8. 諮商實習(課程實習)之前，應修畢下列五個科目，或可於諮商實習同學期時修習任一第五個科目：(1) 諮商與心理治療理論專題研究。(2) 團體諮商與心理治療專題研究。(3) 變態心理學專題研究或心理衛生專題研究。(4) 諮商專業倫理專題研究。(5) 諮商與心理治療技術專題研究等五門課程。諮商實習若在醫院，需修畢「心理測驗與銜鑑專題研究」。

Students should have completed the following subjects before undertaking an internship(Practicum_in Counseling): (1) Seminar for the theory of Counseling & Psychotherapy, (2) The Thematic Studies of Counseling Professional Ethics, (3) Special Topics in Abnormal Psychology or Special Topics on Mental Health, (4) Seminar for the theory and the techniques of group counseling, (5) Seminar on Counseling and Psychotherapy Skills. The student's internship location if in a hospital, the student have to take "Seminar on psychological testing and assessment (3)".

9. 駐地實習前須修畢諮商與心理治療論專題研究、團體諮商與心理治療專題研究、變態心理學專題研究或心理衛生專題研究、諮商專業倫理題研究、諮商與心理治療技術專題研究。

Students should have completed the following subjects before undertaking an internship(Counseling Internship(I)): (1) Seminar for the theory of Counseling & Psychotherapy, (2) The Thematic Studies of Counseling Professional Ethics, (3) Special Topics in Abnormal Psychology or Special Topics on Mental Health, (4) Seminar for the theory and the techniques of group counseling, (5) Seminar on Counseling and Psychotherapy Skills, (6) Seminar on psychological testing and assessment.

10. 擋修：「諮商與心理治療理論專題研究」擋修「團體諮商與心理治療專題研究」與「諮商與心理治療技術專題研究」。

The students have to take the course "Seminar for the theory of Counseling & Psychotherapy", before take the courses "Seminar for the theory and the techniques of group counseling" and "Seminar on Counseling and Psychotherapy Skills".

11. 諮商實習、駐地實習(一)、駐地實習(二)，三門課開課時間為一般生上課時段。

The three courses："Practicum_in Counseling"，"Counseling Internship(I)" and "Counseling Internship(II)"，are open during the day from Monday to Friday.

12. 學生需至「臺灣學術倫理教育資源中心」線上平台自行修習「學術倫理教育」課程，並通過課程總測驗及成績達及格標準。

Before applying for degree examination, students need to take the academic ethics education course on the Center for Taiwan Academic Research Ethics Education online platform. In addition, they need to pass the final exam and get a passing grade.

13. 實習課程因天災、疫情、實習機構需求、媒合實際情況等難以事前掌握，得視學生實習之需要採取調整授課學期或分散實習時段等配套措施。

If the department encounters force majeure factors, it can adjust the practice method according to the actual situation.

14. 本系得視當學年度師資或不可抗力因素調整選修課程之開課學期，但不得影響學生修課權益為原則。

The department can adjust elective courses due to irresistible factors without affecting the rights of students.